

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**COMPARATIVE CHARACTERISTICS OF THE LEGAL STATUS
OF FOREIGN LEGAL ENTITIES ON THE TERRITORY OF THE
REPUBLIC OF BELARUS AND THE PEOPLE'S REPUBLIC OF
CHINA**

CHENG YAZHAO

Scientific supervisor:

Viachaslau Haltsou

PhD, Associate Professor

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 51 pages, 73 sources.

2. Keywords: FOREIGN INVESTMENTS; FOREIGN LEGAL ENTITY;
LEGAL STATUS; NATIONAL LEGAL SYSTEM; INTERNATIONAL ECONOMIC
COOPERATION.

3. The Content of the Work:

The purpose of this study is to compare and systematically analyze the legal status and activities of foreign legal entities in the People's Republic of China and the Republic of Belarus, as well as to develop methodological recommendations on certain issues of the functioning of foreign legal entities in the territories of the states in question.

The objectives study of the theoretical foundations of the legal status of foreign legal entities; analysis and comparison of the rules for establishing foreign legal entities in different countries; formulation of the content of administrative and legal aspects of the status of foreign legal entities.

The object legal relations related to the legal status and activities of foreign legal entities in the territories of the People's Republic of China and the Republic of Belarus.

The subject educational and educational-methodical literature, scientific works (articles, monographs, dissertations), national and foreign legislation, law enforcement practice and statistical data characterizing the legal status of foreign legal entities in the territories of the People's Republic of China and the Republic of Belarus.

Research methods: general scientific methods, such as dialectical, formal-logical, systemic-structural, functional, historical, comparative-legal. Along with general scientific methods, specific scientific methods (comparative legal, formal legal), analysis of statistical and scientific-literary sources, law enforcement practice were also used.

Research results and novelty: The novelty of the work lies in the study of the system of measures of legal regulation of the status and activities of foreign legal entities in the territories of China and Belarus, taking into account the current state of the dynamics of investment processes. The dissertation compares the legal status of foreign legal entities from several points of view. The study not only compares the rules of creation, principles of activity and methods of regulation in various legal systems, but also studies the dynamic changes in their legal status in the temporal aspect, and offers some methodological recommendations.

The practical significance lies in the possibility of applying the developed theoretical provisions in practice, using proposals for improving legal mechanisms, as well as a methodological material for transnational enterprises, government agencies and international organizations in solving issues related to the legal status and functioning of foreign legal entities in the territories of China and Belarus.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем магистерской диссертации: 51 страницы, 73 источников.

2. Ключевые слова: ИНОСТРАННЫЕ ИНВЕСТИЦИИ; ИНОСТРАННОЕ ЮРИДИЧЕСКОЕ ЛИЦО; ПРАВОВОЙ СТАТУС; НАЦИОНАЛЬНАЯ ПРАВОВАЯ СИСТЕМА; МЕЖДУНАРОДНОЕ ЭКОНОМИЧЕСКОЕ СОТРУДНИЧЕСТВО.

3. Содержание работы:

Ключевые слова: иностранные инвестиции; иностранное юридическое лицо; правовой статус; национальная правовая система; международное экономическое сотрудничество.

Целью данного исследования является сравнение и системный анализ правового положения и деятельности иностранных юридических лиц в Китайской Народной Республике и Республике Беларусь, а также разработка методических рекомендаций по отдельным вопросам функционирования иностранных юридических лиц на территориях рассматриваемых государств.

Задачи: исследование теоретических основ правового статуса иностранных юридических лиц; анализ и сравнение правил создания иностранных юридических лиц в разных странах; формулирование содержания административно-правовых аспектов статуса иностранных юридических лиц.

Объект: правоотношения, связанные с правовым положением и деятельностью иностранных юридических лиц на территориях Китайской Народной Республики и Республики Беларусь.

Предмет: учебная и учебно-методическая литература, научные труды (статьи, монографии, диссертации), национальное и зарубежное законодательство, правоприменительная практика и статистические данные, характеризующие правовое положение иностранных юридических лиц на территориях Китайской Народной Республики и Республики Беларусь.

Методы исследования: общенаучные методы, такие как диалектический, формально-логический, системно-структурный, функциональный, исторический, сравнительно-правовой. Наряду с общенаучными методами использовались также частнонаучные методы (сравнительно-правовой, формально-юридический), анализ статистических и научно-литературных источников, правоприменительной практики.

Результаты исследования и новизна: Новизна работы заключается в исследовании системы мер правового регулирования статуса и деятельности иностранных юридических лиц на территориях Китая и Беларуси с учетом современного состояния динамики инвестиционных процессов. В диссертации с нескольких точек зрения сравнивается правовой статус иностранных юридических лиц. В исследовании не только сравниваются нормы создания, принципы деятельности и методы регулирования в различных

правовых системах, но и изучаются динамические изменения их правового статуса во временном аспекте, а также предлагаются некоторые методические рекомендации.

Практическая значимость заключается в возможности применения разработанных теоретических положений на практике, использования предложений по совершенствованию правовых механизмов, а также в качестве методического материала для транснациональных предприятий, государственных органов и международных организаций при решении вопросов, связанных с правовым статусом и функционированием иностранных юридических лиц на территориях Китая и Беларуси.